



Canada

UNCLASSIFIED

OTTAWA, October 18, 1993

CIRCULAR DOCUMENT

Admin. No. 19/93 (BCCH)

Controlled access to departmental records for scholars

Since the late 1960s, External Affairs and International Trade Canada has operated an informal access program designed to meet the special requirements of scholars seeking to understand the evolution of contemporary Canadian foreign policy. This service is highly valued by academics and at their request it remained in operation after the passage of the *Access to Information Act* of 1982. From the Department's perspective, controlled access ensures that its programs and policies are dealt with accurately and that the Department retains the goodwill of an important constituency.

2. Under this program, scholars can consult departmental records covering the period 1963 to 1988. Before researchers review a file, Historical Section (BCCH) consults with the responsible division to determine whether a file might be released and, if so, whether it contains material that needs to be treated with particular care. If the division agrees that it might be possible to release a file, it is then screened by a retired senior officer familiar with the records. While the criteria used in screening files under this program can sometimes be applied more flexibly than those employed to declassify documents, all sensitive material is removed. This would include documents originating outside the Department, containing the confidences of another government and involving considerations of security or personal privacy.

FOR INFORMATION

Deputy Ministers
Assistant Deputy Ministers
Directors General
Directors
Deputy Directors

NON CLASSIFIÉ

OTTAWA, le 18 octobre 1993

CIRCULAIRE ADMINISTRATIVE

N° 19/93 (BCCH)

Consultation officielle des documents ministériels par les universitaires

Depuis la fin des années 1960, Affaires extérieures et Commerce extérieur Canada gère un programme de consultation officielle de ses documents afin de répondre aux besoins particuliers des universitaires désireux de comprendre l'évolution de la politique étrangère actuelle du Canada. Il s'agit d'un service très apprécié des chercheurs canadiens et c'est à leur demande qu'il a été maintenu après l'adoption de la *Loi sur l'accès à l'information*, en 1982. Pour le Ministère, c'est un moyen d'assurer que ses programmes et politiques sont traités de façon satisfaisante, et d'obtenir la collaboration d'une importante communauté.

2. Dans le cadre de ce programme, les universitaires peuvent consulter les documents du Ministère des années 1963 à 1988. Avant la consultation d'un dossier, la Section des affaires historiques (BCCH) s'informe auprès de la direction concernée pour savoir si le document demandé peut être emprunté et, si oui, s'il contient des renseignements devant faire l'objet d'un traitement particulier. Si la direction donne son aval, un agent principal à la retraite connaissant bien les dossiers procède à une présélection. Il peut arriver que les critères de présélection soient appliqués moins rigoureusement que les critères relatifs à la déclassification, mais tout ce qui est de nature délicate est supprimé du dossier : documents provenant d'une autre source que le Ministère, documents contenant des renseignements confidentiels fournis par un autre gouvernement, documents relevant de la sécurité, renseignements d'ordre strictement personnel et autres.

POUR INFORMATION

Sous-ministres
Sous-ministres adjoints
Directeurs généraux
Directeurs
Directeurs adjoints

Dept. of External Affairs
Min. des Affaires extérieures

OCT 29 1993

RETURN TO DEPARTMENTAL LIBRARY
RETOURNER A LA BIBLIOTHEQUE DU MINISTERE